民間燈彩 – 首日封內文

一盞花燈，兼具兩般韻味。日光下觀賞絢爛多姿、巧奪天工的紮作，夜色裏欣賞通明剔透、璀璨華麗的燈影，同樣賞心悅目，美不勝收。每年元宵，各地都會舉辦綵燈會，讓遊人邊賞花燈，邊猜燈謎，發思古之幽情，感受佳節歡樂的氣氛。

二○○六年二月十二日為元宵佳節，香港郵政、中國郵政及澳門郵政以“民間燈彩”為題，各自發行一套特別郵票。這是三地第六次聯合發行同一主題的特別郵票。香港郵政發行的三款郵票分別為面值一元四角的荷花仙子、一元八角的水仙及二元四角的孔雀，五元的郵票小型張則以童子舞龍為主角。

郵票設計別具創意，先在邊緣勾勒花燈的形狀，中間呈現花燈的式樣，彷彿燈中有燈，再配合仿篆字體，營造古意。這套郵票特地採用熒光油墨印製，配合燈彩主題。把郵票置於紫外光燈下觀賞，就能見到淡淡的光影。郵票小型張更印上燈謎以供射猜，平添趣味。

首日封選用橙黃色作背景，以水仙花燈為焦點，給人脫俗的美感。背後的四色彩燈，虛實之間，別有朦朧之美的風情。
- 完 -

Charming Chinese Lanterns - First Day Cover

Chinese lanterns exude their charm both in daylight and in darkness. The display of hundreds of lanterns is of course enticing at night but the detail is equally colourful and can be seen more easily in daylight. Lantern fairs are held in many places during the Chinese Lantern Festival, or Yuanxiao, on the fifteenth of the first lunar month. Festival goers weave in and out to admire the lanterns for their beauty and try to solve lantern riddles in a fashion reminiscent of traditional celebrations spanning many generations. 

Yuanxiao falls on 12 February this year and Hongkong Post, China Post and Macao Post are each issuing a set of special stamps in celebration. This set of “Charming Chinese Lanterns” stamps is the sixth joint issue by the three postal administrations on a common theme. The three stamps issued by Hongkong Post are the Lotus Fairy Lantern (HK$1.40), the Narcissus Lantern (HK$1.80) and the Peacock Lantern (HK$2.40), complemented by a stamp sheetlet (HK$5) depicting young boys holding a dragon lantern high in a festive dance. 

The stamps create a brilliant illusion of a lantern inset by superimposing a lantern silhouette over an illuminated lantern. The character font has an echo of seal script, which lends a touch of classical elegance to the stamps. And to enhance the theme, fluorescent ink is applied, which makes the stamps glow under ultraviolet light. The sheetlet is further enlivened with lantern riddles to test your brainpower.

Set against the yellow and orange background of the First Day Cover, a Narcissus Lantern, often employed as a symbol of purity and grace, radiates a luminous warmth. Colourful lanterns placed in perspective lend a warm romantic glow, bringing together the beauty and magic of light and lanterns.
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